
AJUNTAMENT DE MONTUÏRI
( B A L E A R S )

ACTA DE LA SESSIÓ PLENÀRIA ORDINARIA DE L’AJUNTAMENT PLE
CELEBRADA EL DIA 6 DE FEBRER DE 2014.
ACTA 01/14.

A Montuïri, essent el dia sis de febrer de dos mil catorze, essent les 20:00 hores,
es reuneix a la Casa de la Vila l’Ajuntament ple, en primera convocatòria, a l'objecte de
celebrar sessió ordinària, sota la presidència del Sr. Batle D. Jaume Bauza Mayol,
assistit pels Srs. regidors Rafael Miralles Rossiñol, Magdalena Fornés Gomila, María
Elena  Jaume Sastre, Catalina Mª Ribes Nicolau i Gabriel Nicolau Sastre pel grup
municipal P.P ; Joan Verger Rossiñol, Gabriel Pocoví Ferrando i María Teresa Martinez
Marcus pel grup municipal PSM, Guillem Mas Miralles i Margalida Munar Garau pel
grup municipal del PSOE.

Excusa la seva absència :

Actua de Secretari el que ho es de la Corporació, Sr. José Ramón Sicre Vidal.

Declarat l’acte obert pel Sr. Batle i comprovat pel  Secretari el quòrum
d’assistència necessària perquè pugui ser iniciada, es passa a debatre el primer punt de
l’ordre del dia.

1.- LECTURA I APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L’ACTA DE LA SESSIÓ
ANTERIOR.-

Conformement amb el disposat a  l’article 91 del Reglament d’Organització,
Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals (ROF), el Sr. Batle (PP) inicia la
sessió demanant si qualque membre dels assistents ha de fer cap observació a l’acta de
la sessió anterior de març, aprovant-se  per unanimitat.

2.- COMUNICACIONS DE LA BATLIA .-

El Sr. Batle passa a informar de les qüestions que es relacionen seguidament,
donant-se el plenari per assabentat :

Sobre l'autorització del Consell de Mallorca per a la reparació d’ esboldregs en
el polígon 8, parcel·la 234.

Sobre la instal·lació de bústies en el KM. 0.5 de la carretera DT.-3210.
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Sobre les parades del servei de microbús autoritzades pel Consorci de
Transports.

Sobre la tramitació del projecte de decret pel qual s'aproven els estatuts de
l'agència balear de l'aigua i qualitat ambiental.

Sobre l'assemblea de batles celebrada el 8 de novembre de 2013.

3.- COMUNICACIONS DECRETS BATLIA.-

Per el Sr. Batle es passa a donar compte dels Decrets dictats des de l’anterior
sessió plenària, donant-se el plenari per assabentat.

4.- APROVACIÓ REGLAMENT LOCAL JOVE .-

El Sr. Rafael Miralles, portaveu del grup municipal PP, llegeix la proposta
corresponent a aquest punt i el Sr. Batle explica el seu contingut.

Finalitzada la seva explicació, obri un torn de paraula, duent-se a terme les
següents intervencions :

El Sr. Joan Verger assenyala que li sembla bé la proposta, però que troba que
havien d'haver pogut participar els joves en la seva redacció.

Afegeix una sèrie de propostes que seran remeses per escrit per a la seva
consideració i incorporació al text. El Sr. Batle assenyala que seran preses en
consideració.

El Sr. Guillem Mas, també està a favor i assenyala dues apreciacions : una que
han d'afegir-se les conductes xenòfobes a les prohibides en el local i complir amb la
normativa d'accessibilitat.

Conclòs el torn de paraula, la Corporació delibera i a continuació es passa a
votació aquest punt essent aprovat per unanimitat dels presents, amb el següent
contingut :

Examinat l’expedient incoat per a l’aprovació del reglament de funcionament del
Casal de Joves de Montuïri, vist l’informe emès pel Secretari-Interventor i trobant
l’expedient conforme, l’ajuntament en ple adopta per unanimitat el següent acord :
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1. Aprovar amb caràcter inicial el reglament de funcionament del Casal de Joves de
Montuïri  en els termes que contenen el text annex.

2. Exposar al públic el present acord, juntament amb el reglament aprovat, durant
el termini de trenta dies, a fi de que els interessats puguin examinar l’expedient i presentar
les al·legacions que considerin oportunes.

2. L’esmentada exposició al públic s’anunciarà al BOIB i a la pagina web de
l’ajuntament, començant a comptar el termini a partir del dia següent a la publicació de
l’anunci al BOIB.

5.- APROVACIÓ PROVISIONALMODIFICACIÓ PUNTUAL NNSS
POLIGON INDUSTRIAL . –

El Sr. Rafael Miralles, portaveu del grup municipal PP, llegeix la proposta
corresponent a aquest punt i el Sr. Batle explica el seu contingut.

Finalitzada la seva intervenció, el Sr. Batle obri un torn de paraula, no duent-se a
terme cap, per lo que es passa a votació aquest punt essent aprovat per unanimitat, amb
el següent contingut :

Mitjançant acord plenari de data 10 d'octubre de 2013, es va procedir a
l'aprovació inicial de la modificació puntual de les NNSS de Montuïri, consistent en la
classificació d'una franja de vora la carretera DT.-3210 de 4.254 m2 com a sistema
general d'espai lliure públic en sòl rústic, adscrit al sector urbanitzable industrial i de
serveis.

La citada modificació s'ha sotmès a informació pública mitjançant anunci
publicat al BOIB nº 146 de 24 d'octubre de 2013, en el diari Ultima Hora i a la pàgina
web de l'ajuntament, durant el termini d'un mes, sense que s’hagui presentat al·legació
alguna.

Tampoc en el mateix termini s'han emès els informes sectorials corresponents.

Conseqüentment amb l'anterior, l'ajuntament en ple adopta per unanimitat l'acord
següent :

1º.- Aprovar provisionalment la modificació puntual de les NNSS de Montuïri
consistent en la classificació d'una franja de vora la carretera DT.-3210 de 4.254 m2
com a sistema general d'espai lliure públic en sòl rústic, adscrit al sector urbanitzable
industrial i de serveis.
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2º.- Sol·licitar els informes sectorials que es relacionen :

Departament d'emergències del Govern Balear
Al departament de carreteres del Consell de Mallorca
Al departament corresponent d'aviació civil
A l'Institut de la Dona
Al òrgan competent en defensa

3º.- Complerts els esmentats tràmits, elevar l'expedient, juntament amb els
informes, a la Comissió Insular d'Urbanisme a l'efecte de la tramitació subsegüent i
aprovació definitiva

6.- APROVACIÓ INICIAL MODIFICACIÓ PUNTUAL NNSS
CEMENTIRI .-

El Sr. Rafael Miralles, portaveu del grup municipal PP, llegeix la proposta
corresponent a aquest punt i el Sr. Batle explica el seu contingut.

Finalitzada la seva intervenció, el Sr. Batle obri un torn de paraula, no duent-se a
terme cap, per lo que es passa a votació aquest punt essent aprovat per unanimitat, amb
el següent contingut :

Pels serveis d'arquitectura d'aquest ajuntament s'ha redactat la modificació
puntual de les NNSS de Montuïri consistent en un canvi de classificació i ampliació
d’equipament funerari en sol urbà a sistema general d’equipament funerari a sol rústic.

Vists els informes tècnics, el contingut de la modificació, el corresponent
expedient administratiu i trobant tot això conforme, l'ajuntament en ple adopta per
unanimitat el següent acord :

Primer. Aprovar inicialment la Modificació Puntual de les Normes Subsidiàries
de Planejament urbanístic de Montuïri consistent en un canvi de classificació i
ampliació d’equipament funerari en sol urbà a sistema general d’equipament funerari a
sol rústic, redactada pels serveis d’arquitectura municipals.

Segon. Sotmetre la modificació puntual a informació pública durant el termini
d’un mes, mitjançant la publicació del corresponent anunci al BOIB, a un dels diaris de
més difusió de les Illes Balears i a la pagina web de l’ajuntament, per a que qualsevol
interessat que ho desitgi pugui examinar-los i presentar durant el termini indicat totes
les al·legacions que consideri oportunes.
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Tercer.- Sol·licitar els oportuns informes sectorials als organismes següents :

- Departament del patrimoni del Consell de Mallorca
- Departament de defensa
- Departament d’emergències del Govern Balear
- Direcció general de Aviació Civil
- Informe sobre impacte de gènere

Quart.- Sol·licitar a la Comissió Balear de Medi Ambient l’exoneració de la
subjecció de la present modificació puntual a l’avaluació d’impacte ambiental
estratègica.

Quint.- Facultar al Sr. Batle per aprovar quantes disposicions siguin necessàries i
per dur a terme quantes actuacions siguin precises, per a l'adequada execució del present
acord.

7.- MOCIÓ PSOE SIMBOLS D’INTERÈS LOCAL .-

Pel Sr. Guillem Mas es procedeix a la lectura de la moció que es transcriu a
continuació i a explicar el motiu de la seva presentació.

MOCIÓ PER A L’APROVACIÓ DE SÍMBOL D’INTERÈS LOCAL

Exposició de motius

La llei sobre l’ús dels símbols institucionals de les Illes Balears aprovada en el
Parlament de les Illes Balears, el passat dia19/12/2013 preveu en el seu article 2 quins
son els símbols oficials de les Illes Balears. L’apartat c) d’aquest article recull que es
consideren símbols oficials de les Illes Balears, les banderes, les ensenyes, els escuts i
els altres símbols distintius acordats per les corporacions locals.

Com a resultat d’aquestes mesures legislatives, i atenent a les greus sancions que es
poden imposar en cas que no es trobin regulats els símbols que al nostre municipi s’han
emprat de forma històrica, tradicional o amb algun lligam cultural amb la nostra terra,
aquest Ajuntament considera necessari donar cobertura a alguns d’aquests símbols.

En aquest sentit per al nostre Ajuntament es considera d’interès local el símbol que
representa l’estendard del Rei En Jaume, les quatre barres roges sobre fons groc, que té
un contingut cultural i històric indubtable, essent present com a element propi de tota
manifestació de caràcter cultural o popular que es produeix al nostre municipi, decorant
els carrers, balcons, taules presidencials, etc.
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Per la relació històrica i cultural amb la nostra terra basta remetre’ns a la regulació que
en fa l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears en referència a la bandera de la
Comunitat Autònoma al seu Article 6, sobre “Els símbols de les Illes Balears”, en
diu:”La bandera de les Illes Balears, integrada per símbols distintius legitimats
històricament, serà

constituïda per quatre barres roges horitzontals sobre fons groc, amb un quarter situat a
la part superior esquerra de fons morat i amb un castell blanc de cinc torres enmig.”
Deixant clara la legitimació històrica de les quatre barres roges sobre fons groc.

També és indubtable la relació d’aquesta bandera amb la nostra terra atenent a que la
senyera o estendard del Rei en Jaume és l’element central de la festa civil més antiga
d’Europa,ara circumscrita al municipi de Palma, la Festa de l’estendard, documentada
del del segle XIII i en la qual, fins al segle XVIII, va ser homenatjat pels Jurats de la
Ciutat i Regne de Mallorca, tenint aquesta festa civil una consideració de festa insular
per tota l’illa de Mallorca.

Després de la recuperació de les llibertats democràtiques, juntament amb altres símbols,
les quatre barres roges sobre fons groc han esdevingut símbol de cultura, de la llengua
catalana, pròpia de les illes Balears segons diu el nostre Estatut.

Igualment, i relacionat amb la polèmica dels símbols, cal destacar la preocupant aparició
de símbols d’origen feixista, incitadors a l’odi i defensors de valors clarament contraris
al nostre ordenament constitucional que el nostre municipi creu que ha de prohibir, en
defensa precisament dels valors de la democràcia i la Constitució.

És per tot això, que es proposa:

1. L’Ajuntament de Montuïri ACORDA DECLARAR D’INTERÈS LOCAL
l’Estendard del Rei en Jaume, la bandera amb les quatre barres roges sobre fons groc,
com a símbol lligat històricament i culturalment amb el nostre municipi, amb Mallorca i
amb les Illes Balears, de manera que podrà ser exhibit a qualsevol espai públic del
municipi sense cap necessitat d’autoritzacions prèvies.

2. L’Ajuntament de Montuïri ACORDA prohibir l’exhibició feta per part de particulars
o entitats associatives a espais públics de simbologia que inciti a l’odi, que exalti o
representi dictadures, contràries als valors democràtics de la Constitució Espanyol, i
particularment les que representin simbologia nazi.

3. L’Ajuntament de Montuïri establirà les mesures necessàries pel correcte compliment
d’aquests ACORDS.
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4. L’Ajuntament de Montuïri remetrà còpia d’aquet acord al Govern de les Illes Balears,
al Consell de Mallorca i a la Delegació del Govern d’Espanya a Palma.

Conclosa la seva lectura pel Sr. Batle es va obrir un torn de paraula, realitzant-se
les següents intervencions :

Intervé en primer lloc el Sr. Batle per manifestar que als edificis públics de
Montuïri no existeixen símbols franquistes i si es produeix l'exhibició d'aquests en
propietats privades existeixen mitjans per remediar-ho.

Contínua assenyalant que la qüestió dels símbols en l'acabo de Montuïri ve
regulat per la constitució; l'Estatut d’Autonomia i l’acord d'aquest mateix ple de data 29
d'octubre de 1986 on es regula i defineix la bandera de Montuïri, i aquests són els
símbols oficialment aprovats de l'ajuntament, trobant, per tant, que no fa falta aprovar
cap altre.

El Sr. Joan Verguer, manifesta que el seu grup votarà a favor de la moció,
afegint que se sent ferit quan veu que des del Govern Balear es realitzen passos per
esborrar la identitat mallorquina, afegeix que és un tema que ja no s'hauria de discutir,
no trobant que sigui causa de persecució la col·locació de símbols en senyal de protesta.

Conclou informant que havia duït uns punts per afegir a la moció, però com no
s'aprovarà no els presenta.

El Sr. Guillem Mas, assenyala que l'acta de l'acord plenari de l'ajuntament de
data 29 d'octubre de 1986 confirma el contingut de la seva moció.

Concloses les intervencions, es passa el punt a votació sent rebutjada la moció
per 5 vots a favor (PSM i PSOE) i 6 en contra (P.P).

8.- MOCIÓ PSOE DRETS SEXUALS I REPRODUCTIUS .-

Pel Sr. Guillem Mas es procedeix a la lectura de la moció que es transcriu a
continuació i a explicar el motiu de la seva presentació.

PACTE LOCAL A FAVOR DELS DRETS SEXUALS I REPRODUCTIUS

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

A les Conferències sobre Població i Desenvolupament (El Cairo, 1994) i a la IV
Conferència Mundial de les Dones (Beijing, 1995) es definiren els drets sexuals i
reproductius com un conjunt de nous drets. Fan referència al control respecte de la



AJUNTAMENT DE MONTUÏRI
( B A L E A R S )

pròpia sexualitat, a decidir lliure i responsablement sense veure's subjectes a la coerció,
la discriminació i la violència; el dret de totes les parelles i individus a decidir de
manera lliure i responsable el nombre i espaiament dels seus fills i a disposar de la
informació, l'educació i els mitjans per a això, així com a aconseguir el nivell més elevat
de salut sexual i reproductiva.

L'Organització Mundial de la Salut insta amb urgència a promoure a tot el món
l'avortament legal i segur com un dels seus drets reproductius i dret fonamental de les
dones, independentment d'on visquin. 47000 dones moren cada any com a conseqüència
d’avortaments insegurs.

El Consell d’Europa a la seva resolució 1607 d’abril de 2008 estableix l’avortament
com un dret de les dones i  convida als membres de la UE a despenalitzar aquesta
pràctica, allà on sigui delicte, garantir-ne l’accés d’una manera segura i aixecar les
restriccions existents.

L’any 2010 Espanya legisla una llei de terminis que respecta el dret a una maternitat
lliure, respectant la llibertat de les dones a la interrupció voluntària de l'embaràs (IVE)
en consonància amb les legislacions del nostre entorn europeu. La Llei de 2010 és a més
una llei que garanteix la necessària informació de les dones i obliga a un període de
reflexió abans que puguin sotmetre's a una interrupció voluntària de l'embaràs: les dones
són informades de totes les prestacions, ajudes i drets que li corresponen si desitgen
continuar amb l'embaràs, així com de les conseqüències mèdiques, psicològiques i
socials derivades de la prossecució de l'embaràs o de la interrupció del mateix, i de la
possibilitat de rebre assessorament abans i després de la intervenció.

L’evidència comparada ens mostra que els països amb menors índexs d'avortaments,
Alemanya, Bèlgica i Holanda, són també els que tenen una legislació més permissiva.
Els seus plans d'estudi inclouen l'assignatura d'educació sexual. Les lleis restrictives
d’avortament no redueixen el nombre d’interrupcions voluntàries de l’embaràs, només
incrementen el nombre de dones mortes que avorten en la clandestinitat i en condicions
insalubres.

Davant l’anunci del Govern de derogar l’actual Llei orgànica 2/2010 de Salut Sexual i
Reproductiva i de la Interrupció voluntària de l’embaràs, apel·lem als valors de llibertat
i d’igualtat recollits a la Constitució espanyola i a la llibertat de decidir de les dones en
relació als seus drets sexuals i reproductius. Retallar en aquests drets significaria tutelar
a les dones només pel senzill fet de ser dones. Sense llibertat per decidir no hi ha
igualtat. Sense igualtat no hi ha democràcia.

Amb l'Avantprojecte aprovat pel Govern es suprimeix el dret de les dones a interrompre
el seu embaràs en les primeres catorze setmanes, considerant-se com a delicte
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despenalitzat només en els supòsits de violació i "greu perill per a la vida o la salut" de
la dona, privant a aquesta del seu dret a decidir sobre la seva maternitat.
Es suprimeix també, per tant, el supòsit de malformacions o anomalies fetals
incompatibles amb la vida, que havia justificat la interrupció de l'embaràs des dels anys
vuitanta del segle passat.

Aquesta norma no només suposarà una greu reculada de més de trenta anys per a la
legislació espanyola en aquest àmbit, i l'incompliment de compromisos internacionals
en matèria de drets sexuals i reproductius i de llibertat de les dones a decidir sobre la
seva maternitat, sinó que situaria a Espanya com un excepció en tota Europa, on en els
últims anys cap país havia legislat cap a enrere en aquesta matèria, mentre que les dones
espanyoles sofriran aquesta reculada després d'haver comptat amb una de les
legislacions més avançades, més segures, amb majors efectes en la prevenció
d'embarassos no desitjats i que havia aconseguit reduir el nombre d'avortaments en
l'últim any.

Per tot l’exposat, El Ple de l’Ajuntament de Montuïri ACORDA:

1. L'Ajuntament de Montuïri insta al Govern de l’Estat a retirar immediatament i no
continuar la tramitació de l'Avantprojecte de Llei Orgànica pel qual pretén revisar la
legislació vigent a Espanya sobre salut sexual i reproductiva i interrupció voluntària de
l'embaràs.

2. Promoure un pacte local a favor dels drets sexuals i reproductius i de la interrupció
voluntària de l’embaràs que:

 Parteixi del reconeixement del respecte als drets sexuals i reproductius de les
dones com a drets humans.

 Impulsi mesures d’educació sexual i planificació familiar per tal de que totes les
persones puguin conèixer i gaudir plenament la seva sexualitat, evitant
embarassos no desitjats, i coneixent les mesures per evitar les malalties de
transmissió sexual, especialment entre la població adolescent.

 Impulsi les consultes específiques pels joves dins l’àmbit sanitari, per tal que
aquests puguin consultar lliurament tots els seus dubtes en temes de sexualitat.

 Faciliti l’administració dels mètodes anticonceptius més adients, incloent la
píndola del dia després si és necessària, garantint la intimitat i la
confidencialitat, dins el sistema públic de salut.



AJUNTAMENT DE MONTUÏRI
( B A L E A R S )

 Garanteixi la interrupció voluntària de l’embaràs dins del marc de la llei de terminis que
suposa la llei 2/2010 de Salut Sexual i Reproductiva i de la Interrupció voluntària de
l’embaràs en el sistema públic de salut, garantint la intimitat i la confidencialitat.

Aprovada aquesta moció es comunicarà al Congrés dels Diputats.

Conclosa la seva lectura pel Sr. Batle es va obrir un torn de paraula, realitzant-se
les següents intervencions :

El Sr. Batle assenyala que és una moció molt generalista, lluny dels problemes i
assumptes propis del municipi. A més, afegeix, estem parlant d'un avantprojecte que
ignorem com acabarà, però que malgrat no estar d'acord amb alguns aspectes de la
moció, el seu grup s'abstindrà permetent així que la moció s'aprovi.

El Sr. Joan Verger manifesta que el seu grup donarà suport a la moció, per que
creu que l'avantprojecte elimina el dret a decidir de la dona i du a una desigualtat, atès
que les dones amb doblers podran avortar fora del país no podent-ho fer totes les altres.

El Sr. Guillem Mes assenyala que l'avantprojecte és un pas enrere i agraeix a
l'equip de govern la seva abstenció.

Concloses les intervencions, es passa el punt a votació sent aprovada la moció
per 5 vots a favor (PSM i PSOE) i 6 abstencions (P.P).

9.- PRECS I PREGUNTES .-

Conforme al previst a l’article 82.4 del ROF per a les sessions ordinàries, es
passa a continuació al torn de precs i preguntes, i se’n fan les que a continuació
s’assenyalen:

SR. JOAN VERGER  (PSM):

Demana pels projectes que es sol·licitaran en el nou pla de subvencions per
2014.Contesta el Sr. Batle que s'ha sol·licitat la inclusió de la millora de l'enllumenat
públic; la realització d'un pou per al subministrament d'aigua potable i reparació d'asfalt
en carrers i camins.

Demana per que la zona del Molino d’en Gospet que està a les fosques. Contesta
el Sr. Batle que hi va haver una avaria provocada per un camió, però que s'està
arreglant.
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Proposa que les llums del carrer nou que s'està obrint s'apaguin ja que no
s'utilitza.

Demana pel cartell del restaurant el Wok Mallorquin. Ccontenta el Sr. Batle en
el sentit que té permís, ja que es va sol·licitar i es va tramitar el corresponent expedient.

Proposa obrir els pilons del carrer Pujol ja que s'han obert els de el carrer Major.
Contesta el Sr. Batle que ja estan oberts.

Demana si hi ha actes programats per l'aniversari de la mort del Pare Martorell.
Contesta el Sr. Batle en el sentit que encara no s'ha programat cap però que es farà.

Demana per unes persones que ha vist pel punt verd. Contesta el Sr. Batle que
ignora qui són, però que no és personal autoritzat per l'ajuntament.

Demana per la causa que ha duït a la presència de molta Guardia Civil,aquests
darrers dies a la plaça Major. Contesta el Sr. Batle que ho ignora.

Sol·licita la col·locació d'un baden a l'entrada del poble per la part del cementiri.
Contesta el Sr. Batle que se sol·licitarà al CIM ja que és el propietari de la carretera
d'entrada.

SR. GUILLEM MAS (PSOE) :

Demana pel pressupost municipal per 2014. contesta el Sr. Batle que falta
realitzar uns ajusts i es presentarà.

Assenyala que l'edifici nou de Sa Corona torna a estar ple d'aigua amb el perill
de salubritat que això comporta. Contesta el Sr. Batle que ja una vegada se'ls va remetre
un escrit, però que es comprovarà i s'arreglarà.

I no havent altres temes a tractar el Sr. Batle aixeca la sessió essent les 21:30
hores del dia abans assenyalat,  de lo que jo com a Secretari extenc la present acta i
donc fe.

EL BATLE-PRESIDENT,                         EL SECRETÀRI-INTERVENTOR

Jaume Bauçà Mayol José Ramón Sicre Vidal


